

In our study purulent-inflammatory wound complications in the control group consisted of 12 (23,1%) of the cases, in the main - 2 (4,3%) ($p < 0,05$). In the comparison group 2 (3,8%) patients had festering wounds. Festering wound in patients operated on by the proposed method was not. The presence of infiltration of the wound at 5 (9,6%) and 1 (2,2%) patients, hematoma - seroma of wound respectively in 4 (7,7%) and 1 (2,1%) patient. In 2 (3,8%) patients in the control group formed post-operative hernias, in the study group hernia formation was not observed.

КАЧЕСТВО ЖИЗНИ БОЛЬНЫХ ДИСЦИРКУЛЯТОРНОЙ ЭНЦЕФАЛОПАТИЕЙ СТАРЧЕСКОГО ВОЗРАСТА С НАРУШЕНИЯМИ СТАТИЧЕСКОГО РАВНОВЕСИЯ И СОЦИАЛЬНО-ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ ПРЕДПОСЫЛКИ ФОРМИРОВАНИЯ ЭМОЦИОНАЛЬНО-АФФЕКТИВНЫХ РАССТРОЙСТВ

Сосницкая Д.М.¹, Байдина Т.В.²

1 ГБУЗ ПК «Пермский краевой госпиталь для ветеранов войн», Пермь, Россия
(614097, г. Пермь, ул. Подлесная, д. 6), e-mail: pkgvv@mail.ru

2 ГОУ ВПО «Пермская государственная медицинская академия им. академика Е.А. Вагнера
Минздравоохранения России», Пермь, Россия (614000, г. Пермь, ул. Петропавловская, д. 26), e-mail: rector@psma.ru

Изучено качество жизни больных дисциркуляторной энцефалопатией старческого возраста с головокружением и нарушениями статического равновесия по опроснику Short Form Health Survey 36 (SF-36). Выявлены социально-психологические предпосылки формирования эмоционально-аффективных расстройств. Обследовано 82 пациента с дисциркуляторной энцефалопатией 75-89 лет с жалобой на головокружение. Нарушения статического равновесия подтверждены методом компьютерной стабилотрии. Тревожно-депрессивные расстройства выявлены у 66 (80%) больных. Качество жизни было снижено у всех больных, при этом такие показатели, как физическое функционирование, ролевое (физическое) функционирование, общее здоровье, жизнеспособность, социальное функционирование, психическое здоровье и особенно ролевое (эмоциональное) функционирование были значительно хуже у больных с тревожно-депрессивной симптоматикой. В основе формирования эмоционально-аффективных расстройств лежали психогенные механизмы, связанные с нарушением социального функционирования. Не установлено существенной зависимости эмоционально-аффективных нарушений от таких характеристик, как пол, возраст, инвалидность, стрессогенные жизненные события, боль.

QUALITY OF LIFE IN SENILE CEREBROVASCULAR PATIENTS WITH STATIC DISEQUILIBRIUM AND SOCIO-PSYCHOLOGICAL RISK FACTORS OF EMOTIONAL-AFFECTIVE DISORDERS

Sosnitskaya D.M.¹, Baidina T.V.²

1 Perm Regional Hospital for War Veterans, Perm, Russia (6 Podlesnaya street, Perm 614097),
e-mail: pkgvv@mail.ru Подлесная, д. 6)

2 Perm State Medical Academy, Perm, Russia (26 Petropavlovskaya street, Perm 614000),
e-mail: rector@psma.ru, e-mail: rector@psma.ru

We studied the quality of life of patients with dyscirculatory encephalopathy elderly with dizziness and disorders of static equilibrium questionnaire Short Form Health Survey 36 (SF-36). Identified socio-psychological prerequisites for the formation of emotional and affective disorders. Examined 82 patients with dyscirculatory encephalopathy 75-89 years complaining of dizziness. Violations of static equilibrium are proved by the method of computer stabilometry. Anxiety-depressive disorders were detected in 66 (80%) patients. Quality of life was reduced in all patients, with indicators such as physical functioning, role physical functioning, General health, vitality, social functioning, mental health, and especially the role (emotional) functioning were significantly worse in patients with anxiety and depressive symptoms. The basis of the formation of the emotional-affective disorders were psychogenic mechanisms associated with impaired social functioning. Not installed essential dependence of the emotional-affective disorders such characteristics as gender, age, disability, life stress events, pain.

ОБОСНОВАНИЕ ПРИОРИТЕТНЫХ ПОКАЗАТЕЛЕЙ СОЦИАЛЬНО-ГИГИЕНИЧЕСКОГО МОНИТОРИНГА В ХАНТЫ-МАНСЬИЙСКОМ АВТОНОМНОМ ОКРУГЕ

Сохощко И.А., Новокшенова И.Е., Турчанинов Д.В.

ГБОУ ВПО «Омская государственная медицинская академия» Минздрава России, Омск,
Россия (644043, г. Омск, ул. Ленина, 12), medecolog@yandex.ru

Дана количественная оценка, необходимая для ранжирования вклада отдельных факторов среды обитания в формирование здоровья населения Ханты-Мансийского автономного округа – Югры. Расчетные показатели самоочищающей способности природных сред региона оценены как пониженные. Анализ динамики показателя самоочищения позволил выявить особенности годового хода изменений показателя инверсий (максимальные значения отмечены в декабре и с августа по сентябрь). Получена количественная характеристика связи между исследуемыми факторами (среднегодовой концентрацией загрязняющих веществ, относительными величинами социально-гигиенических факторов, показателями обеспеченности медицинскими кадрами, при-

родно-климатическими условиями и др.) и показателями здоровья населения. К числу приоритетных групп факторов отнесены «экологические», «климатические», «социальные», оказывающие влияние на формирование здоровья населения ХМАО, распределение силы их влияния составило 77,8 %, 7,4 %, 5 % соответственно.

JUSTIFICATION OF THE PRIORITY INDICATORS OF SOCIAL AND HEALTH MONITORING IN THE KHANTY-MANSI AUTONOMOUS DISTRICT

Sokhoshko I.A., Novokshchenova I.E., Turchaninov D.V.

Omsk state medical academy, Omsk, Russia (644043, Omsk, Lenin str., 12), medecolog@yandex.ru

The assays required to rank the contribution of environmental factors in the formation of health of the Khanty-Mansiysk Autonomous Okrug – Ugra. Estimates of the self-purification capacity of natural environments rated as lower. Analysis of indicators of self-purification revealed features of the annual changes in the index stroke reversal (maximum values recorded in December and from August to September). Obtain quantitative characteristics of the relationship between the studied factors (annual average concentration of pollutants, the relative magnitude of socio-hygienic factors Indicators of health-care providers, environmental conditions, etc.) and health outcomes. The priority groups factors include «environmental», «climate», «social», influence the formation of public health Khanty, distribution of power of their influence was 77.8 %, 7.4 % and 5 % respectively.

МЕТОД ОЦЕНКИ УДОВЛЕТВОРЕННОСТИ ПАЦИЕНТОВ КАЧЕСТВОМ СТАЦИОНАРНЫХ УСЛУГ В УСЛОВИЯХ МОДЕРНИЗАЦИИ ЗДРАВООХРАНЕНИЯ

Спиридонов А.В.¹, Шулаев А.В.^{2,3}

1 Клинический госпиталь ФКУЗ МСЧ МВД России по Республике Татарстан, Казань, Россия (420000, Казань, Россия, ул. Оренбургский тракт, 132), e-mail: albertino_s@bk.ru

2 ГБОУ ВПО «Казанский государственный медицинский университет» Минздрава России, (420012, Казань, Россия, ул. Бутлерова, 49), e-mail: shulaev8@gmail.com

3 Управление здравоохранения г. Казани (420015, Казань, Россия, ул. Горького, 14), e-mail: shulaev8@gmail.com

Проведено изучение мнения пациентов круглосуточного многопрофильного стационара, работающего в системе обязательного медицинского страхования о предоставляемом качестве услуг. Объектом исследования были пациенты в возрасте старше 18 лет. Пациентам предлагалось оценить значимость предлагаемых показателей с позиции их взглядов о степени влияния на удовлетворенность качеством услуг по критериям: значимо, малозначимо, незначимо, мнения не имею. Все оцениваемые критерии были сгруппированы в две группы: организационные (10 критериев) и медицинские (12 критериев). Предложена методика оценки уровня удовлетворенности с использованием весовых коэффициентов. Выявление проблемных критериев, своевременная их коррекция является одним из действенных механизмов повышения качества медицинской помощи.

ESTIMATING METHOD OF PATIENT SATISFACTION OF HOSPITAL SERVICES IN THE MODERNIZATION OF HEALTH CARE

Spiridonov A.V.¹, Shulaev, A.V.^{2,3}

1 Clinical hospital of Federal public health care institutions «Health part of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation for Republic of Tatarstan», Kazan, Russia (420000, Kazan, Russia, Orenburgsky tract str., 132), e-mail: albertino_s@bk.ru

2 State Educational Institution of Higher Professional Education «Kazan State Medical University» Russian Ministry of Health Care, (420012, Kazan, Russia, Butlerova str., 49), e-mail: shulaev8@gmail.com

3 Department of Health Care in Kazan (420015, Kazan, Russia, Gorky str., 14), e-mail: shulaev8@gmail.com

A study of the views of patients were carried out in around the clock working in a multi-hospital system of compulsory health insurance on the perceived quality of services. The study involved patients aged over 18 years. Patients were asked to rate the importance of the proposed indicators in terms of their views about the degree of influence on satisfaction with the quality of criteria: significant, de minimis, insignificant, I have no opinion. All assessed criteria were grouped into two groups: organizational (10 criteria) and medical (12 criteria). Was recommended method of assessing the level of satisfaction with the use of weights. Identification of problem criteria, their timely correction is one of the most effective mechanisms to improve the quality of care.

ДИНАМИКА ФОРМИРОВАНИЯ И ОСОБЕННОСТИ ТЕЧЕНИЯ ВОЗРАСТНОГО АНДРОГЕННОГО ДЕФИЦИТА И ХРОНИЧЕСКОГО ПРОСТАТИТА ПРИ ИХ СОЧЕТАНИИ У МУЖЧИН МОЛОДОГО И СРЕДНЕГО ВОЗРАСТА

Спирин П.В., Попков В.М.

ГБОУ ВПО «Саратовский государственный медицинский университет им. В. И. Разумовского Минздрава России», Саратов, Россия (410012, Саратов, ул. Большая Казачья, 112), e-mail: parallelniy_75@mail.ru

Изучалась динамика формирования особенности клинического течения заболеваний при сочетании хронического простатита (ХП) и возрастного андрогенного дефицита (ВАД). На наличие ВАД и ХП обследова-